

PROVENIENZFORSCHUNG

zur Meißener Porzellan-Sammlung Stiftung Ernst Schneider in Schloss Lustheim

Diese bedeutendste private Sammlung frühen Meißener Porzellans wurde 1968 dem Freistaat Bayern übereignet. Da bei keinem der über 2000 Porzellane eine Erwerbung vor 1933 gesichert ist, müssen für den gesamten Bestand die Provenienzen auf einen möglichen NS-verfolgungsbedingten Entzug überprüft werden. In einem solchen Fall sind die Erben zu ermitteln, um ihnen das Objekt zu restituieren oder eine andere faire und gerechte Lösung herbeizuführen.

Das auf zwei Jahre befristete Forschungsprojekt erfolgt in Kooperation mit dem Hetjens-Museum in Düsseldorf, das einen kleineren Teil der Slg. Schneider in Schloss Jägerhof betreut.

Finanziert wird die Projektstelle am Bayerischen Nationalmuseum vom Deutschen Zentrum Kulturgutverluste in Magdeburg und dem Bayerischen Staatsministerium für Wissenschaft und Kunst.

KONTAKT

Dr. Claudia Bodinek

Dr. Katharina Hantschmann

lustheim@bayerisches-nationalmuseum.de

PROVENANCE RESEARCH

on the Meissen Porcelain Collection of the Ernst Schneider Foundation at Lustheim Palace

This most significant private collection of early Meissen porcelain was transferred to the Free State of Bavaria in 1968. Since no acquisition prior to 1933 has been conclusively documented for any of the more than 2,000 porcelain objects, the provenance of the entire collection must be investigated for possible Nazi-era, persecution-related confiscation. In such cases, the heirs must be identified in order either to restitute the objects to them or to reach another fair and just solution.

The two-year research project is being carried out in cooperation with the Hetjens Museum in Düsseldorf, which oversees a smaller part of the Schneider Collection at Jägerhof Palace.

The position at the Bavarian National Museum is funded by the German Lost Art Foundation in Magdeburg and the Bavarian State Ministry of Science and the Arts.

CONTACT

Dr. Claudia Bodinek

Dr. Katharina Hantschmann

lustheim@bayerisches-nationalmuseum.de